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ACTA DE REUNIÓ DE CONSELL MUNICIPAL DE MEDI 
AMBIENT, SOSTENIBILITAT I TERRITORI 
 

Identificació de la reunió 
Núm. 2020-20/001 
Caràcter: Ordinària          
Data: 05.02.2020 
Hora: 18.30 hores 
Lloc: Casal La Gralla  
 
 
Hi assisteixen: 
 

Sr. Francesc J. López García  Federació d'Associacions Veïnals 
Sr. Juan José Pérez Perramon Federació d'Associacions Veïnals 
Sr. Xavier Pedrós    Federació d'Associacions Veïnals 
Sra. Joana Hernández   Grup Benviure 
Sr. Xavier Ladero   Grup Benviure 
Sr. Joan Mañas i Palau  Plataforma Serres Garraf Ordal  
Sr. Josep M. Cervelló Torrella Grup municipal d'ERC 
Sra. Alba Fajardo González  Associació Col·lectiu Karxofarock 
Sra. Mª Carmen Ruiz    Associació Col·lectiu Karxofarock 
Sra. Marta Santiño González  Associació de Voluntariat Forestal 
Sr. Rafael Bernabé Gómez  La Rutlla - Natura 
Sr. Josep A. Santín Álvarez  La Rutlla - Natura 
Sr. Andreu Burguera   La Rutlla - Natura 
Sr. Ferran Arenas   La Rutlla - Natura 
Sra. Ceila Hidalgo Sánchez  Les Agulles - Ecologistes en Acció 
Sra. Tona Mangues   Bicibaix 
Sr. Xavier Alejandre Casanova Regidor Podem - EUiA 
Sra. Carmen Fernández Nerín A títol individual 
Sr. Miguel Villa Quirós  Associació Meteo Baix Llobregat  
Sr. Lluís Parés Ramoneda  Unió de Pagesos 
Sr. Manuel García Pedrosa  A títol individual 
Sra. Montserrat Valentí  A títol individual 
Sr. Fernando Soler Aybar  AAVV La Unión de Camps Blancs 
Sra. Elena Torà Navarro  A títol individual 
Sr. Víctor Royo Hernica  A títol individual 
Sra. Júlia Rius Agüera  A títol individual 
Sra. Susana Benlliure Martínez A títol individual 
Sr. Amor del Álamo Margalef  AAVV La Unió - Baix Centre 
Sr. Rafael García   AAVV El Poblet - Marianao 
Sr. Víctor Luna Puerto  Som Mobilitiat 
Sr. Emilio Pérez López  Podem Sant Boi 
Sr. Ángel Ezquerra Palacio  Sant Boi en Comú 
Sr. Javier Ruiz    A títol individual 
Sra. Margarita López López  A títol individual 
Sra. Lara Pino Díaz   A títol individual 
Sr. Marc Agea    PSUC Viu 
Sra. Stella Cartesio   Xarxa Escoles Verdes - Institut Camps Blancs 
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Sra. Dora Soria   EMI Asociación contra la violencia  
Sr. Jordi Agustí   Fundació Marianao 
Sr. Dani Martínez   Regidor de Participació Ciut. i Transició Energètica 
Sr. Antoni Xavier Fernández  Cap de Participació Ciutadana 
Sr.  César Thovar    Regidor de Medi Ambient i Sostenibilitat 
Sra. Rosa Cifuentes   Cap de Servei de Medi Ambient i Sostenibilitat 
Sra. Magdalena Moreno  Tècnica de Ciutat Sostenible 
Sra. Cristina Montes   Secretaria Consell Municipal Medi Ambient 
 
 
Convidats: 
Sr. Marc Riera    Tècnic Oficina Tècnica del Consell Comarcal  
 
Excusen la seva absència: 
Sra. Beatriz Goslino, Sr. José Á. Carcelén, Sra. Núria Salan, Sr. Josep Vilalta, Sr. Jaume Grau. 
 
 
 
Ordre del dia 
1) Aprovació de l'acta de la sessió anterior 
2) Pla d'Accions Muntanyes del Baix (amb la presència del Sr. Marc Riera, per part de l'Oficina 
Tècnica del Consell Comarcal) 
3) Aprovació de la Normativa de funcionament del Consell 
4) Elecció de la vicepresidència  
5) Precs i preguntes  
 
 
Desenvolupament de la reunió 
 
El regidor de Medi Ambient, Sr. César Thovar, dóna la benvinguda a totes i tots els assistents 
i presenta a la persona vinguda de part del Consell Comarcal que exposarà el Pla d'Accions 
de les Muntanyes del Baix, Sr. Marc Riera. 
 
A continuació, el President avança com es desenvoluparan els punts de l'ordre del dia de la 
sessió i d'aquesta manera dóna pas al primer punt de l'ordre del dia:  
 
1) Aprovació de l'acta de la sessió anterior 
 
L'acta anterior és aprovada per unanimitat.  
 
 
Seguidament, el President llegeix el segon punt de l'ordre del dia:   
 
2) Pla d'Accions Muntanyes del Baix (amb la presència del Sr. Marc Riera, per 
part de l'Oficina Tècnica del Consell Comarcal) 
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El Sr. César Thovar dóna la paraula al Sr. Marc Riera qui fa una introducció dels orígens del  
Pla Director de les Muntanyes del Baix. Explica que al 2009 es va elaborar el Pla Director de 
les Muntanyes del Baix amb el propòsit de comprendre de manera integrada els factors 
naturals, econòmics i socials que hi operen i proposar estratègies per tal de preservar i 
millorar aquests valors naturals, paisatgístics, econòmics i socials de l'àmbit agroforestal. 
L'Oficina Tècnica de les Muntanyes del Baix lidera l'execució del Pla i les Comissions 
Tècniques i de seguiment dels ajuntaments. En Marc Riera explica que en aquests moments 
són 16 municipis que componen el Pla. I, defineix i descriu 5 eixos estratègics: 1) gestió 
forestal sostenible. 2) agricultura i ramaderia. Es persegueix recuperar aquestes activitats i 
promoure els productes. 3) espais naturals i patrimoni. Vetllar, conservar i millorar aquests 
hàbitats. 4) ús públic i regulació dels espais. 5) educació i sensibilització per al 
desenvolupament sostenible i el coneixement de les muntanyes del Baix.  
 
Per finalitzar, el Sr. Riera informa del període en què es preveu s'hauran recollit totes les 
propostes presentades al Consell Comarcal (mes de març), per tal d'elaborar el document 
definitiu del Pla d'Accions de les Muntanyes del Baix que caldrà sigui aprovat previsiblement a 
l'abril. Des de l'Oficina Tècnica, diu, s'incentivaran les millors iniciatives i després totes les 
possibles. 
En aquest sentit, el President del Consell informa que les aportacions que es vulguin 
presentar caldrà fer-les per mail i es comunicarà la data per celebrar una sessió on poder 
consensuar-les. 
 
Dit això, s'obre el torn de paraula. 
 
El Sr. Lluís Parés manifesta que no n'hi ha terra pública i, per tant, si no es pot evitar 
l'especulació no ens ensortirem.  
 
Caldria que el Pla d'Accions de les Muntanyes del Baix tingués en compte els 
projectes/actuacions urbanístiques de les administracions en general. Deuria de ser més 
controlat. 
El Sr. Marc Riera respon que això no es contempla en el Pla. 
 
El Sr. Joan Mañas, en referència a les 43 accions que compren el Pla d'Accions de les 
Muntanyes del Baix, planteja quines possibilitats tenen de controlar que les accions previstes 
es facin.  
En Marc Riera respon que hi ha una Comissió de tècnics dels diferents ajuntaments, reunions 
mensuals, així com, dues reunions/any de regidors/es de cada ajuntament, per portar a terme 
el seguiment de les accions començades i no començades, acabades o no, al llarg d'aquests 
4 anys (2019-2023). 
 
El Sr. Rafael Bernabé fa especial menció a la paraula "incendi" freqüentment utilitzada al llarg 
de tot el document, la qual cosa -diu- preocupa tant com entristeix. I manifesta la necessitat de 
disposar d'un catàleg de les nostres muntanyes per tal de conèixer el que hi ha al nostre 
entorn natural. 
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El Sr. Josep M. Cervelló fa referència als diferents eixos estratègics que ha exposat el Tècnic 
del Consell Comarcal i quant a la gestió forestal, troba que el problema dels nostres boscos és 
més conseqüència del tipus d'arbrat. Opina, de l'agricultura i la ramaderia, que ja és tard per 
salvar-la. En referència a l'àmbit de l'educació i la sensibilització, diu el Sr. Cervelló, és 
interessant mantenir alguns projectes que no s'han continuat. Així com que cal buscar altres 
mirades. Arrel d'aquesta intervenció, en Marc Riera demana l'ajut de tothom per tenir una altra 
visió. El Pla d'Accions de Muntanyes del Baix serà per al 2019-2023, però aquelles actuacions 
o idees que no s'hagin realitzat es podran tenir en compte per un futur Pla. El Sr. Riera 
insisteix a dir que ha sigut per voluntat dels ajuntaments que han volgut col·laborar i han 
signat el conveni, per consens de totes i tots. Ara caldrà recollir les propostes per presentar-
les als ajuntaments i d'aquesta manera que coneguin i prenguin decisions al respecte.  
 
El Sr. Xavier Pedrós fa memòria del Pla de la muntanya de Sant Ramon que va fer en el seu 
dia Xavier Sánchez. També fa recordatori d'actuacions iniciades per l'Ajuntament de St Boi 
amb col·laboració de la ciutadania organitzada, així com de la UB, per tal de protegir la Vall de 
Can Carreres, per la qual cosa va ser premiat... El Sr. Pedrós clama la obligació de tothom a 
participar-hi i oferir les seves aportacions al Pla d'Accions. Sobre aquest últim aspecte 
pregunta com s'organitzarà la participació de la ciutadania.  
En Marc Riera informa que l'11 de març hi haurà una sessió amb dinàmiques de treball de 
part del Consell Comarcal del Baix per tal de recollir aportacions d'entitats i persones 
interessades. Preveu que cap a finals del març es pugui elaborar document a partir de les 
propostes que s'hagin presentat. 
 
La Sra. Ceila Hidalgo pregunta quants dels 16 ajuntaments que hi participen en el Pla 
d'Accions de Muntanyes del Baix s'han afegit a la declaració d'emergència climàtica. 
En Marc Riera respon que Sant Boi sí, però desconeix de la resta.  
 
Una altra qüestió que planteja la Sra. Hidalgo és si, en el cas que s'estimulés l'activitat 
agrícola com es controlaria, qui o quina entitat, de quina manera es regularia?... 
La Cap de Servei de Medi Ambient, Sra. Rosa Cifuentes, respon que el Pla comprèn una 
actuació global el desenvolupament de la qual es comprendrà en un altre document.  
En Marc Riera afegeix que es valoraran quines mesures de gestió es porten a terme i quines 
més es podrien realitzar. El que es pretén es, a partir del retorn de resposta d'aquelles 
propostes que es van demanar i es van gestionar, presentar proposta de millora a la 
Diputació.   
 
Per finalitzar aquest punt de l'ordre del dia, el Sr. César Thovar agraeix al Sr. Marc Riera la 
seva assistència i la seva exposició del tema davant el Consell.  
 
 
A continuació, el President presenta el tercer punt de la sessió:  
 
3) Aprovació de la Normativa de funcionament del Consell 
 
El Sr. Antoni Xavier Fernández, Cap de Participació Ciutadana, dóna la benvinguda a tots/es 
els presents, així com a tots aquells/es que assisteixen per primera vegada en aquesta sessió 
al Consell de Medi Ambient, Sostenibilitat i Territori.  
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I, seguidament explica que les normes d'aquest Consell ja són aprovades i consensuades de 
les sessions anteriors. Per tant, el que cal fer a continuació és procedir a l'elecció de la 
Vicepresidència que constituirà aquest Consell i que és el quart punt de l'ordre del dia: 
 
 
4) Elecció de la vicepresidència 
 
L'Antoni Xavier explica el cas de dues persones que es van presentar per a candidates a la 
vicepresidència, la Sra. Dora Soria i el Sr. Emilio Pérez López i les raons per les que no han 
sigut admesos a la llista. Aquestes persones no són membres del Consell i no han assistit 
com a mínim a 2 sessions de les celebrades.    
 
A continuació s'exposa el cas d'una altra persona, la Sra. Marta Santiño, que s'ha presentat i 
que s'hauria d'excloure perquè el reglament diu que no pot formar part de la vicepresidència el 
personal al servei de l'Ajuntament. L'esperit d'aquesta norma és que a la vicepresidència no hi 
hagi tècnics o tècniques municipals amb responsabilitat en l'àmbit i donat que la Marta Santiño 
treballa a l'Ajuntament com a conserge de casal es posa a consideració del Consell quina 
interpretació s'ha de fer de la norma. 
Al no haver un consens unànime es decideix interpretar la norma atenent a la seva literalitat i 
s'exclou la seva candidatura. 
 
I, altre cas que s'exposa és el del Sr. Víctor Luna. Es planteja que només ha estat un cop al 
Consell de Medi Ambient des del 2019 a avui. En aquest sentit, l'Antoni Xavier explica que la 
seva candidatura era correcte donat que les assistències no s'havien tingut en compte només 
des que vam començar aquest nou mandat, sinó que s'havien tingut en compte des de 2015. I 
es va constatar que havia assistit més de dues vegades.  
 
Argumentats tots els casos i preses les decisions oportunes per consens, l'Antoni Xavier a 
continuació llegeix el nom de les persones que tindran dret a votar per l'elecció dels 5 
membres a la vicepresidència, dels 6 que són a la llista (Ceila Hidalgo Sánchez, Francesc J. 
López García, Tona Mangues i Sans, Xavier Pedrós Cortasa, Víctor Luna Puerto i Xavier 
Ladero). Seguidament dóna la paraula a les persones candidates per què facin la seva 
presentació i es procedeix a la votació. 
 
Els resultats obtinguts són els següents:  
 
 Ceila Hidalgo    22  Xavier Ladero 20 
 Francesc J. López  14  Víctor Luna    8 
 Tona Mangues  23  Xavier Pedrós 20 
 
Així doncs, la vicepresidència la formaran les següents persones: 
Tona Mangues, Ceila Hidalgo, Xavier Ladero, Xavier Pedrós, Francesc J. López.  
 
Per últim, el President comunica a la vicepresidència que properament serà convocada per 
tractar els temes del Consell i procedir a la creació de les Comissions.  
 
 



 

 6

 

5) Precs i preguntes. 
 
El Sr. Joan Mañas demana que per la propera convocatòria un punt de l'ordre del dia sigui la 
formació de la Comissió de Territori. 
El Sr. Xavier Pedrós sol·licita la participació de tothom a la taula municipal d'habitatge. I, 
d'altra banda, informa del Free Tour Santboià, una caminada santboiana que es realitzarà 
amb el Josep Ma Cervelló, el dia 8 de febrer, a les 10,00h, des de les Cases comunitàries al 
carrer Miquel, 63. 
 
El Sr. Andreu Bruguera demana si està previst un 2n pla de neteja forestal. 
La Sra. Rosa Cifuentes respon que aquesta gestió no està programada perquè resta pendent 
de criteris.  
 
Per últim, el Sr. César Thovar informa del Fórum Professional de Jardineria que tindrà lloc els 
dies 18 i 19 de febrer, al Parc de la Muntanyeta (davant de la Biblioteca Jordi Rubió i 
Balaguer). 
 
 
 
 
I, no havent més temes a tractar, el President del Consell Municipal de Medi Ambient, 
Sostenibilitat i Territori, aixeca la sessió de la que s'estén aquesta acta.  


